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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az interpelláció címe: "Miért van még mindig 50 helyettesítésre kijelölt növényvédő hatóanyag
engedélyezve Magyarországon?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

 

Legutóbb a Mit tesznek azért, hogy a magyar zöldségek és gyümölcsök valóban biztonságosak 
legyenek? kérdésemben az Ahgrárminisztériumhoz fordultam, hogy megtudjam, mi az oka annak, 
hogy 55 káros, és 2011 óta az Euban kivonásra javasolt növényvédőszer körül nálunk még 50 
használatban van? Ezekkel az a probléma, hogy mint az Európai Növényvédőszer Akcióhálózat 
friss tanulmányából is kiderül, maradványok formájában benne találhatóak a zöldségekben és 
gyümölcsökben: a hazánkból származó cseresznyeminták 50 százalékában mutattak ki ilyen káros 
vegyszermaradványokat. De magas a vegyszermaradvány aránya az itthon termelt fejes salátában 
(38%,) és az uborkában (32%,) illetve a magyar alma 34 százalékában. Ezek többnyire a 
hormonháztartászt befyolásoló szerek, amelyek esetében különösen aggodalomra adhat okot, hogy 
egyszerre többféle szermaradvány jelenlétének az egészségügyi hatásai jellemzően nincsenek 
megfelelően feltérképezve.

Farkas Sándor államtitkár úr a kérdésemre adott válaszában azt mondta, hogy a 2011 óta 
helyettesítésre jelölt növényvédőszer hatóanyagoknak nincsen megfelelő alternatívája.

Ehhez képest Európában azt látjuk, hogy rendre sikeresebbnek mutatkoznak a helyettesítésre jelölt 
növényvédőszer hatóanyagok kivezetése és helyettesítése tekintetében.

Olaszországban mindösszesen 20 hatóanyag van engedélyezve az eredeti 55ből. Egy olyan 
országban, ahol már 2017-ben az olasz zöldség-gyümölcs export értéke átlépte az 5 milliárd eurós 



 
határt. Egyéb jelentős mezőgazdasági exporttal rendelkező uniós tagállamokban, mint Hollandia, 
Spanyolország, Franciaország rendre 40 vagy az alatti engedélyezett hatóanyag van. Magyarország 
szerepel az utolsó helyen a jelenleg legtöbb engedélyezett helyettesítésre jelölt növényvédőszer 
hatóanyag tekintetében!

Egyértelműen Magyarország van lemaradva az összes tagállam között, hazánkban még mindig 50 
hatóanyag engedélyezve van, szemben például Finnországgal, ahol csupán 19!

Mindannyiunk érdeke, hogy sem határérték alatt, sem határérték felett ne tartalmazzanak 
potenciálisan egészségkárosító anyagokat a magyar zöldségek és gyümölcsök. Azt szeretnénk, ha a 
magyar hazai zöldségek és gyümölcsök valóban egészségesek és biztonságosak legyenek, ehhez 
azonban kell a Kormányzat részéről is elköteleződés.

Tisztelt Államtitkár úr! Szíveskedjen elmondani, hogy hogyan lehetséges, hogy számos tagállam a 
káros hatóanyagok több, mint felét kivezette és egyedül Magyarországon nincsen arra jelenleg 
akarat, hogy ezt a számot csökkentsük?

Jelenleg vizsgálják-e a helyettesítésre jelölt növényvédőszer hatóanyagok kivezetésének 
lehetőségeit? Tervezik-e megismerni és átvenni az Európai Unióban számos országban jelen lévő jó 
tapasztalatokat, amelyek lehetővé teszik a helyettesítésre jelölt növényvédőszer hatóanyagok akár 
20 alá csökkentését?

 

Várom válaszát!
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